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SICĂ A L E X A N D R E S C U 

„Primul paragraf 
din Constituţia teatrului: 
SUCCESUL!" 

— Septembrie 1969, reprezintă a cita des
chidere de stagiune pentru dv. ? 

— Prima mea stagiune teatrală a avut loc 
în 1913. Deci cronologic, inaugurez a 56-a. 
Dar, dacă ţin seama că, ani de zile condu
ceam simultan mai multe teatre şi deschi
deam deodată trei-patru sezoane teatrale, 
numărul stagiunilor creşte simţitor... 

— Cu ce titluri deschideţi stagiunea bra-
şoveană ? 

— La Braşov nu deschidem stagiunea, 
fiindcă nu o închidem ! Lucrăm non-stop. 
De cînd am preluat direcţia teatrului din 
Braşov, deci din octombrie 1967, porţile 
teatrului încă nu s-au ferecat. Jucăm fără 
întrerupere iarna şi vara, şi am montat 
piese — ca de pildă Opinia publică sau Ma
dame Sans-Gene, care au depăşit suta de 
spectacole. Pentru luna septembrie itvem pro
gramate trei premiere : Preţul de Arthur 
Miller, în regia lui Ernest Ban ; Gloria, o * 
comedie dinainte de război a lui Nicuşor 
Constantinescu, reprezentată în 1938 la Tea
trul Naţional şi reluată în 1946, pe care o 
vom prezenta azi în direcţia artistică a au
torului ; O zi de odihnă de Valentin Ka-
taev, prima piesă sovietică montată de sub
semnatul la Teatrul Naţional din Bucureşti 
în 1947, şi pe care o va înscena acum Ion 
Simionescu. în continuare, pregătim publicu
lui nostru Al patrulea anotimp, noua piesă 
a lui Horia Lovinescu, Travesti de Baranga. 
Trandafirii roşii de Zaharia Bîrsan, Afară-i 
vopsit gardu înăuntru-i leopardu de A l . 
Popovici, Noaptea furtunoasă — nun,ai 
piese româneşti. 

— Noaptea furtunoasă o veţi pune in scenă 
dumneavoastră ? 

— Bineînţeles. Vom continua însă cola
borarea cu regizori, scenografi şi actori din 

teatrele bucureştene şi din alte teatre, fideli 
tradiţiei care s-a instaurat la Braşov. I-am 
invitat să lucreze pe scena noastră pe Dinu 
Cernescu, Ion Maximilian, Val Mugur. L-am 
solicitat pe Andrei Şerban, însă ne-a amînat 
cu o stagiune, fiind chemat să lucreze la un 
teatru din New York, invitaţie care m-a 
bucurat adînc. E o onoare ce se face tea
trului românesc, pe deplin meritată de Andrei 
Şerban, pentrucă sînt convins că el va de
veni unul din cei mai mari oameni de teatru 
ai scenei noastre. 

— Reluaţi adesea piese montate mai de 
mult; fiindcă şi-au verificat succesul la pu
blic, sau doriţi să comunicaţi ceva nou prin 
intermediul lor ? 

— întotdeauna încerci să spui ceva prin 
montările pe care le faci. Reiei piese de altă 
dată, fiindcă ele trăiesc, fiindcă sînt vii . La 
Paris, în ult imii ani, s-a reluat masiv Fey-
deau, se joacă mult Labiche ! Probabil că 
această dramaturgie spune ceva publicului de 
azi. Feydeau, se vede acum că nu e doar 
aşa cum s-a crezut, un autor facil, de simplu 
amuzament, ci şi un zugrav de moravuri şi 
un constructor neîntrecut de mecanisme sce
nice ! La Comedia franceză, un spectacol 
Feydeau Le Dindon ţine afişul de patru ani ; 
la fel cum se bucură de mare succes la pu
blic o altă piesă a lui , la teatrul Marigny. 
Asta nu înseamnă că publicul nu vine să 
vadă dramaturgia modernă, cum ar f i , să 
zicem, piesa lui Roman Weingarten L'Ete. 
Spectacolul s-a jucat un an, dar într-o sală 
cu 102 locuri şi a constituit un eveniment 
remarcabil. Marele public bate însă căile 
bătătorite. 

în concluzie, să împrospătăm repertoriul 
cu piese noi, dar să nu uităm că Samuel 
Beckett, de pildă, nu aduce masele la teatru. 
Să experimentăm autori noi (fără îndoială, 
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despre stagiune 
drumul vi i tor al teatrului e influenţat şi de 
ei), dar, în pr imul rînd, să ne gîndim că e 
nevoie de spectacole pe care oamenii să le 
înţeleagă. 

— Cunoaşteţi dramaturgia originală care 
se scrie în acest moment ? 

— A m în studiu multe piese de drama
turgi cunoscuţi şi de începători , şi de ase
menea manuscrise ale unor scriitori din 
Braşov. Cred că dramaturgia or iginală tre
buie t r ia tă conform sfaturilor înţelepte ale 
tovarăşului Nicolae Ceauşescu, rostite în vara 
aceasta înt r -o cuvîntare la Cluj . Domnia .sa 
a subliniat că este necesară o arta, o l i te
ra tură , un teatru care să fie pe înţelesul 
poporului. Cît despre cei care se socotesc 
cu atît mai înzestraţi cu cît lumea nu-i p r i 
cepe, ei sînt l iberi să scrie ce vor, dar şi 
noi avem dreptul să folosim banii încredin
ţa ţ i de stat, cum credem de cuviinţă, adică 
să construim, cu gr i jă şi răspundere , un 
teatru necesar aspiraţ i i lor de cultură ale oa
menilor, î n afara pieselor româneşti , vechi 
şi noi, cărora le-am făcut loc larg în reper
toriu, vreau să reprezint o versiune nejucat 1 
a Gaiţelor lu i Kiriţescu, structural modif i
cată de autor, la capătul unor discuţii co
mune. Scriitorul ne-a părăsit , dar ţ in să-mi 
îndepl inesc promisiunea făcută de a-i juca 
acest nou text. 

— Vă arătaţi fidel actorilor cu care aţi 
colaborat de-a lungul atîtor ani. Ce credeţi 
despre permanenţa legăturii dintre actor fi 
regizor ? 

— Echipa cu care am lucrat pe vremuri 
în teatru cuprindea toţi mar i i actori ai scenei 
româneşti : Iancovescu, Lucia şi Tony Bu-
lan Ira, Storbi, Manolescu, Timică, Max imi -
lian, Talianu, Marcel Anghelescu, Beligan, 
Bir l ic , Giugaru, Ghibericon, Tantzi Cocea, 
Sylvia Dumitrescu, Marieta Deculescu... De
sigur, nu i-am înşirat pe toţi. A m venit la 
Teatrul Naţ iona l , la chemarea lu i Zaharia 
Stancu, cu cea mai mare parte dintre ei. 
N u formam o „gaşcă", nici o „bisericuţă", 
cum ziceau unii ; s-ar putea spune că for
mam o catedrală . Victor Ion Popa, la soli
citarea Măriei Ventura, a adus cu el în t reaga 
lui t rupă. 

A m invitai anul tiecui la Braşov cîţiva 
actori „pensionaţi" : Marcel Anghelescu, Dina 
Cocea... M i se pare că faţă de asemenea 
actori s-a comis o uriaşă nedreptate şi o 
neier ta tă greşeală faţă de teatru. Mă gîn-
desc la mari scene încoronate de tradi ţ ie , 
la Comedia franceză, la Burgtheatcr-ul 
vienez. Actori care erau fala teatrului acum 
40 de ani, Oscar şi Helene Thimig, Thco 
Lingen, Paula Wessely, At t i l a şi Paul Hor-
biger îi poţi aplauda şi azi pe aceeaşi scenă. 
Yonnel, compatriotul nostru, şi-a dat sfîrşitul, 
juc înd pînă în ultima clipă, la Comedia fran
ceză. Să nu ui tăm că Storin, orb, a jucat de 
200 de ori Lear şi nici un bilet n-a rămas 
nevîndut . Iar doamna Bulandra, cu două zile 
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înainte de a închide ochii, Ja 33 de ani, 
era pe scenă. N-avem dreptul să trimitem 
pe marii actori acasă, pe acei „societari de 
onoare", chiar dacă azi nu-i numim asa. 
De ce să-i goneşti de pe scenă pe Giugaru. 
pe Birlic, pe Sylvia Dumitrescu ? Şi pe atîtia 
alţi artişti mari. 

Desigur, la Braşov n-am invitat numai 
„pensionari". Pe scena noastră joacă şi 
Calboreanu, Carmen Stănescu. Septimiu 
Sever, Constantin Codrescu. tînăra Valeria 
Marian etc. 

Ne-am completat trupa cu elemente de va
loare : Paul Lavric, un excelent actor de co
medie. Victor Ionescu şi alţii. Prezenţa A n -
gelei Costache, actriţă cu mari resurse, insu
ficient valorificată pînă acum, a prilejuit un 
colosal succe de public Micului infern. E 
de la sine iţ^eles însă că mă sprijin, în 
primul rînd. pe talentaţii actori pe care i-am 
găsit aici, artişti foarte înzestraţi cu care 
mă pot mîndri. Şi pot să afirm că mulţi 
din ei ar face podoaba oricărui teatru. 

— Cum caracterizaţi momentul actual in 
teatrul românesc ? 

— Găsesc că la noi se practică o excesivă 
*tendinţă de înnoire în repertoriu şi în spec
tacol. Noutatea artistică este de dorit, ea 
se cultivă pretutindeni ; numai că la noi, 
fenjmciiul sc produce n.ai mult decît este 
nevoie. Aud şi văd mereu modă, noutate... 
cu orice preţ ! Mă refer din nou la recenta 
mea călătorie la Paris . acolo teatrul lui 
Ionescu este, desigur, un altoi, un ferment 
ce a provocat enorme reacţii în dramaturgie, 
şi în mizanscenă, dar asta nu împiedică Co
media franceză — şi nu numai Comedia — 
să-şi urmele drumul ei, cu Cyrano, cu '1 ar-
tuffe, cu piesele lui Moliere, Racine, Cor-
neille şi Muss< t şi pub'icul ratifică aceste 
spectacole ; subliniez că la Comedia fran
ceză se joacă şi Eugen Ionescu, unul din 
rarii autori reprezentaţi pe această scenă 
încă din timpul vieţii ! La noi, aproape 
toate teatrele se bat ca să fie „la z i ' , luptă 
pentru lansarea ultimei ediţii. 

Exagerată şi vinovată mi se pare şi inter
pretarea de ultimă oră a lui Caragiale. Nu 
vorbesc de actori. Toma Caragiu, Gina Pa
triciii , Rodica Tapalagă şi-au pus talentul 
lor, mai mult decît onorabil, în slujba unei 
concepţii regizorale. La această concepţie mă 
refer. Adesea se vorbeşte cu uşurinţă, aproape 
cu dispreţ, despre text, despre opera drama
tică. Dar, lucrurile devin nepermise, cînd 
avem de-a face cu opera lui Caragiale unde 
nu te poţi atinge nici de „o căciulă pe A " ! 
N-am întîlnit al doilea stilist, atît de exigent, 
şi de pretenţios, faţă de el însuşi ca „nenea 
Iancu", în tot teatrul lumii. După cum cred 
că nimănui nu i-ar da în gînd să corecteze 
versurile lui Eminescu, tot aşa nu ne este 
îngăduit s i ne a'in'jeni de scrisul lui Cara
giale : amîndoi au făcut poezie. Consider o 
impietate intervenţia regizorală în acest text, 

şlefuit precum un diamant. în această poezie 
dramatică. Mă refer la spectacolul D ale 
carnavalului : îl socotesc pe Lucian Pintilie 
un extrem de talentat regizor, i i recunosc 
înzestrarea artistică, dar, ţin să subliniez 
inadmisibila vină — nu a lui, ci a celor de 
deasupra lui — de a promova acest spec
tacol, în care triumfă minimalizarea mare
lui nostru scriitor. Umorul lui Caragiale nu 
trebuie câutat în ţ u o l e . şi nu-i facem nici 
un serviciu aducînd în scenă o privată în 
care el n-ar fi scormonit niciodată. Ca un 
caragialist demodat ce sînt, mă interesează 
să văd cît va prinde mai departe, în mon
tările Caragiale, ce se anunţă pentru noua 
stagiune, sămînţa stricată, aruncată de tea
trul „Bulandra". 

— Ce sfaturi daţi unui tinăr director de 
teatru ? 

— Şi eu am condus teatre, fiind foarte 
tînăr. Poate că ştiţi, la 31 de ani dirijam 
Teatrul Mic, Teatrul din Sărindar şi Tea
trul Popular. Acord cea mai mare încre
dere regizorilor conducători de teatru, d i 
rectorul de scenă fiind oricum catalizatorul 
unui colectiv artistic. Rămîne de văzut ce 
vor face tinerii noştri directori. Prima lor 
sarcină e să aducă publicul la teatru. 

— Faceţi o distincţie între teatrul comer
cial şi teatrul de artă ? 

— Eşecurile se ascund adesea sub eticheta 
teatrului de artă. Primul paragraf din Consti
tuţia teatrului este : Succesul ! 

Acest adevăr, pe care mi l-am însuşit, l-am 
.învăţat şi eu de la alţii, printre care Jouvet : 
„II n'y a pas de theâtre sans succes". Suc
ces, adică spectacol viu, reprezentaţii care 
trăiesc. Teatrul cu sălile goale este o no
ţiune absurdă. M i se spune că Grotowski 
face spectacole pentru 80 de spectatori. Din 
acest punct de vedere eu am fost şi rămîn 
înapoiat. 

întotdeauna am dorit ca lumea să vină la 
teatru şi a venit. Nu sînt în stare să înţeleg 
pledoaria pentru spectacolul fără public. Din 
acest punct de vedere D-ale carnavalului e 
un succes. Putem discuta în tot felul despre 
speciacol, dar el e viu, trăieşte. Discuţiile 
sînt bune şi binevenite numai dacă exiscă 
acest succes. Teatrul este o part idă ce tre
buie cîştigată în fiecare seară, în faţa a bOO 
de spectatori. Trebuie să nu uităm că, avînd 
de-a-face cu un public de formaţii şi nivele 
diferite, noi trebuie să-i oferim spectacole 
înălţătoare, dar pe înţelesul tuturor. în oraşul 
Braşov unde sînt 300.000 de locuitori — 
cam cîţi avea Bucureştiul înainte de primul 
război mondial — publicul este divers stra
tificat. La teatru vin muncitori, studenţi, 
profesori, ingineri şi sâ nu pierdem din ve
dere pe turiştii străini care frecventează în 
perm.menlă a;est ccntiu. Pentru ace3t va
riat public ne silim să lacem teatru, un 
teatru înţeles şi iubit. 
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